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Veel belangstelling van de beoogde doelgroep 
De presentatie van de ActieAgenda voor de Technologische Industrie in Zuid-Holland tijdens ROEM-II 
kon rekenen op flinke belangstelling. Er hadden zich 292 mensen voor geregistreerd, waarvan er 240 
ook werkelijk aanwezig waren (82%).  
In de plenaire en de break-outsessies is via een online enquête-tool (Mentimeter) om reacties 
gevraagd. Daaraan namen tot circa 130 mensen deel in de plenaire sessie en in de break-outs. De 
helft daarvan komt uit het bedrijfsleven. Ook ongeveer de helft van de aanwezigen was beslisser 
(39%) of afdelingshoofd (10%).  
De metaalelektro (29%), ICT (23%), maritiem en offshore (21%) en lucht- & ruimtevaart (19%) waren 
goed vertegenwoordigd. Daarnaast gaf de helft van de respondenten ‘overige industrie’ aan. Dit 
bevestigt het beeld dat de Technologische Industrie in Zuid-Holland zeer divers is. 
Tot slot blijkt dat 83% van de aanwezigen nog niet betrokken was bij het opstellen van de 
ActieAgenda. We hebben dus ons doel behaald om een veel bredere groep te bereiken. Voor bijna 
een kwart van de deelnemers was de ActieAgenda helemaal nieuw. De helft van de deelnemers was 
al wel betrokken bij één van de hotspots; dat is dus een effectieve manier om een brede groep te 
benaderen.  
 

Instemming met de hoofdlijnen 
Er is positief gereageerd op alle voorgestelde acties en actielijnen. 

 Alle Nieuwe Productketens die worden benoemd in Actielijn 1 kunnen rekenen op voldoende 
belangstelling, 3D-printen en waterstoftechnologie nog het meest (31, 30%). Specifiek uit de 
NL Space Campus kwam het advies om de Productketens breed te beschouwen en ook de 
dataverwerking mee te nemen; en om zichtbaarder naar cross-overs te streven. De 
productketen ‘robotica van kas tot klant’ werd ook als te restrictief beschouwd. 

 Actielijn 2, Digitaal Verbinden, kende wat minder reacties (107). Daarvan was 40% 
geïnteresseerd in minimaal één use case. Dat is meer dan voldoende basis om ook dit pad te 
vervolgen. Opmerkelijk is dat negen respondenten een eigen use case willen inbrengen. 

 Actielijn 3, Talent, kon ook vooraf rekenen op veel belangstelling en suggesties. Grofweg 70% 
van de respondenten ondersteunt de keuze voor Techniekpromotie en Leven Lang 
Ontwikkelen; bijna 60% die voor Zij-instroom. 14 respondenten hebben aanvullende ideeën,  
zoals het scouten van jonge talenten. 

 Actielijn 4, Netwerk Versterken, werd unaniem als belangrijk ervaren. Vooral acties die direct 
het netwerk versterken kregen steun (71%). Ook voor branding en HI-Delta is bij 40 procent 
support te vinden. Ook hier 10 respondenten met aanvullende ideeën, bijvoorbeeld voor 
bestaande instrumenten als digitale Gouden Gids. 

Het was met de anonieme mentimeter niet mogelijk om precies te traceren welke deelnemers 
andere use cases willen inbrengen of suggesties voor talentontwikkeling en netwerkversterking. We 
roepen hen op in de verslagmail om die suggesties alsnog door te geven. Deze resultaten en de 
suggesties die we (hebben) ontvangen, worden in de werkgroepen per actielijn verwerkt.  
John Blankendaal, Brainport Industries, stelde de generieke vraag: ‘Hoe zit het met de verbindingen 
op nationaal en internationaal niveau?’. Deze vraag stellen we in de taskforce aan de orde. 
In NL Space Campus is gesuggereerd om de nieuwe productketen die daar besproken is 
(LaserSatCom) in andere agenda’s te promoten, bijvoorbeeld de AI-agenda. Die suggestie kan breder 
worden opgepakt. 



 

Bespreking in de hotspots 
 
Na de plenaire sessie zijn de details van de ActieAgenda besproken in negen hotspots. Elke hotspots 
heeft één Nieuwe Productketens gekozen en vijf hebben ook Digitaal Verbinden te bespreken.  

 
De besprekingen in kleinere groepen leidden vaak tot intensieve gesprekken en meermalen tot het 
uitwisselen van contactgegevens – en droeg al meteen bij aan de doelstellingen van de ActieAgenda. 
 

Actielijn 1: Nieuwe Productketens 
De Nieuwe Productketen ‘Technologie voor de waterstofeconomie’ kan op flinke belangstelling 
rekenen. Van de 43 respondenten in drie hotspots is driekwart positief geïnteresseerd. Men ziet voor 
zichzelf vooral een rol als toeleverancier/mede-innovator of ontwikkelaar/onderzoeker (beide 37%), 
maar ook als eindleverancier (12%) en financier (10%). Potentiële eindklanten waren kennelijk niet 
aanwezig, maar zijn er in de regio wel. Samenvattend is de hele keten aanwezig met veel nadruk op 
innovatieve partijen. De verschillen tussen de hotspots zijn klein. 
Naast een aantal technische vragen, waren er vooral vragen rondom regionale samenwerking en 
afstemming (een soort vlekkenplan voor de regio) en aanhaken van MKB.  
 
De Nieuwe Productketen ‘Lasersatellietcommunicatie’ is besproken in de NL Space Campus en de 
Quantum Campus. Het wordt gezien als een grote wereldwijde kans waar we als Nederland een 
belangrijke rol in kunnen spelen. Het is essentieel om eerst te bedenken welke rol je wilt spelen 
(producten en/of diensten) en welk businessmodel je wilt hanteren. Dataverwerking is een 
belangrijke kans waar met name in NL Space Campus veel kennis en kunde voor aanwezig is. Voor de 
deelnemers in de Quantum Campus was dit onderwerp te ver van het bed. In de algemene breakout 
kwam aan de orde dat Quantum Internet ook een grote internationale kans biedt waar we een goede 
positie op hebben maar wel snel moeten handelen vanwege internationale kansen.  
 
Over de Nieuwe Productketen ‘Robotica van kas tot klant’ als nieuwe productketen is gesproken in 
de hotspot RoboValley. Ook hier ruim enthousiasme (80%) voor het onderwerp met als belangrijkste 
kanttekeningen dat de keuze voor robotica in één eindsector wellicht te smal is, want als enige 
beperkt tot één sector. Dat weerhoudt de aanwezigen niet om mogelijk ook te willen financieren 
(85%). In deze groep is de helft onderzoeker/ontwikkelaar en 29% toeleverancier/mede-innovator. 
Een vraagpunt is wel hoe MKB goed bij projecten en hotspot kunnen aansluiten.  
 
Ook over de Nieuwe Productketen ‘3D-printen’ voornamelijk positieve reacties (75%) in MICS 
(Schiedam), Technology Park Ypenburg en InnovatieHotspot Zuid-Holland Oost. De helft van de 
aanwezigen ziet het als een goed onderwerp om op samen te werken. Ongeveer driekwart van de 
aanwezigen ziet een rol voor zichzelf, weer vooral als toeleverancier/mede-innovator (31%) of 
onderzoeker/ ontwikkelaar (23%). Daarentegen ziet 29% van de aanwezigen geen rol voor zichzelf. 
De bereidheid om te investeren is groot; 27% zegt meteen ja en 62% overweegt het. Meerdere 
respondenten geven aan dat het belangrijk is focus aan te brengen, de business case zichtbaar te 
maken c.q. de waarde duidelijk te maken. 

Name NL Space Campus Unmanned      
Valley

TPY Technology 
Park Ypenburg

World Horti 
Centre

Quantum      
Campus

RoboValley/ 
FRAIM

MICS Makersdistrict 
Rotterdam

Leerfabriek 
Dordrecht

InnovatieHotspot 
Zuid-Holland Oost

Place Noordwijk Katwijk Den Haag Naaldwijk Delft Delft Schiedam Rotterdam Dordrecht Gouda
Technologie voor 
de waterstof- X X X

LaserSatelliet-
Communicatie X X

Robotica van kas 
tot klant naar RH X

3D-printen
X X X

Digitaal Verbinden
X X X X X



 

Actielijn 2: Digitaal Verbinden 
De Actielijn ‘Digitaal Verbinden’ is besproken in de hotspots in Den Haag, Delft (RoboValley), 
Schiedam, Dordrecht en Gouda. Van de 70 respondenten vindt maar liefst 88% dit een relevant 
onderwerp. Ook hier weer het beeld dat de aanwezigen voor zichzelf voor een rol zien als 
toeleverancier/mede-innovator (31%) of onderzoeker/ ontwikkelaar (23%). Hier ziet 21% van de 
aanwezigen geen rol voor zichzelf. De financieringsbereidheid loopt vrijwel parallel: 21% zegt meteen 
ja; 62% is positief maar heeft vragen; 16% wil dat niet doen. Opmerkelijk is hier wel dat met name in 
Schiedam en Den Haag relatief veel aanwezig geen rol voor zichzelf zien of mee willen financieren.  
 
Hierbij moet ook worden opgemerkt dat in de plenaire sessie de resultaten wat minder positief zijn. 
Slechts 107 mensen vulden de mentimeter in, tegenover 130 voor de andere vragen. Daarvan vulde 
60% in geen interesse te hebben in een use case voor digitaal verbinden. Van de drie genoemde 
cases zijn met name ‘betrouwbaarheid in de keten’ en ‘tracking and tracing’ populair (18 en 11 
stemmen). Ook geven negen deelnemers aan een eigen use case in te kunnen brengen.  
 
Dit onderwerp riep in de breakouts meer vragen op, met name rondom transparantie/cyber security 
en de business case. Daarnaast maakt men zich zorgen om IP en de noodzaak tot standaardisatie, 
wat een complex onderwerp is. Men zoekt naar een visie, concrete aanpak en manieren voor MKB 
om te starten of mee te doen. Opmerkelijk, tenslotte, is dat drie aanwezigen in de Innovatie-Hotspot 
Zuid-Holland Oost (Gouda) de link naar circulariteit leggen.  
 
 

Actielijn 3: Talent aantrekken 
In alle hotspots is “actielijn 3: talent aantrekken en vasthouden” besproken. De antwoorden op de 
mentimeter-vragen laten zien dat de uitdaging om goed talent aan te trekken breed wordt herkend.  
 
Een overweldigende 93% van de aanwezigen zegt bij te willen dragen aan techniekpromotie, 
bijvoorbeeld door het bedrijf open te stellen voor jonge bezoekers. Een ruime meerderheid van de 
deelnemers vindt dat de hotspots een rol moeten spelen bij techniekpromotie, als coördinator (46%) 
of door aan te sluiten op het beschikbare aanbod (49%). In de hotspots MICS (Schiedam), HI Campus 
(D’drecht), en IH Zuid-Holland-Oost (Gouda) ziet de meerderheid een rol voor de hotspot als 
coördinator. In de andere hotspots wil de meerderheid meedoen met wat er al is. Men noemt daar 
onder andere in Rotterdam: Techmission010 op RDM, E-Xperiences, TechGrounds Charlois; 
Drechtsteden: Game on, Techniektour; Zuid-Holland-Oost: STO, Techniekpunt; Katwijk: Technolab 
(Leiden), Terra Technica (NH); Den Haag: Girls Day. Ook activiteiten die bedrijven beter bekend 
maken onder studenten (mbo-wo) zijn wenselijk, denk aan HI-Connect. Denk ook aan het inzetten 
van rolmodellen.  
 
Ook als het gaat om het stimuleren van zij-instroom ziet driekwart van de aanwezigen een rol 
weggelegd voor de hotspots. Opnieuw ziet de meerderheid in de hotspots MICS (Schiedam), HI 
Campus (D’drecht), en IH Zuid-Holland-Oost (Gouda) een rol voor de hotspot als coördinator. In de 
andere hotspots wil de meerderheid meedoen met wat er al is. 
Aanwezigen geven aan onder andere behoefte te hebben aan zij-instromers voor software functies 
(CAD, AI). Geadviseerd werd om zij-instromers te zoeken in de vliegtuigindustrie en onder 
laboratoriummedewerkers en operators. Ook kwaliteitsmedewerkers uit die wereld hebben een 
uitstekende basis.  
Alle hotspots willen een rol spelen in Leven Lang Ontwikkelen, en daarin actief bijdragen aan het 
ontwikkelen van specifiek aanbod voor de hotspot (73%) of gebruiken wat er al is (21%). Ook hier is 



 

voornamelijk behoefte aan kennis en kunde op het gebied van software, en dan met name de 
combinatie van hardware-software. Maar ook ‘groene kennis’ rondom hergebruik en circulaire 
economie wordt meermalen gevraagd. Twee vertegenwoordigers van hogescholen gaven aan dat zij 
hun onderwijsaanbod nog te weinig terugzien in de ActieAgenda.  
 
 

Actielijn 4: Samen sterker 
Ook actielijn 4 is in iedere break-out aan bod gekomen. Vrijwel alle deelnemers zien een rol voor 
zichzelf weggelegd om de verhalen van de Zuid-Hollandse technologische industrie uit te dragen en 
zo bij te dragen aan branding by doing. Met name in RoboValley (Delft) en NL Space Campus 
(Noordwijk) willen veel deelnemers ook verhalen aandragen. Deelnemers herkennen zich met name 
in de kernwaarden inventief, maar ook de kernwaarden ‘praktisch’, ‘betrouwbaar’ en ‘topkwaliteit’ 
krijgen ruim meer dan de helft van de stemmen, in afnemende volgorde.  
 
Van de concrete voorstellen in de ActieAgenda om de regionale netwerken te versterken, valt vooral 
het organiseren van bezoeken aan andere bedrijven en kennisinstellingen in de smaak (70%). De 
online zoekmachine voor bedrijven en de MatchMakersMoments kunnen rekenen op ruim de helft 
van de stemmen en de Young Professional Challenge op 38%. De helft tot tweederde van de 
stemmers vindt dat hun eigen hotspot deze drie activiteiten zouden moeten (helpen) organiseren. 
 
Bijna alle deelnemers zien meerwaarde in de samenwerking van de hotspots (94%). Het versterken 
van het netwerk van regionale hotspots heeft volgens de deelnemers onder andere als belangrijk 
voordeel dat het helpt om talent, bedrijven en financiers aan te trekken en kan leiden tot nieuwe 
samenwerkingen. Onderzoeks- en onderwijsinstellingen hebben ook baat bij een goed afstemming 
tussen de hotspots, zodat zij niet hoeven te kiezen tussen concurrerende hotspots. Leiden BioScience 
Park en BioTech Campus Delft werden gemist als hotspot in de lijst. Hoewel dit geen hotspots voor 
de technologische industrie zijn, associeert men de term hotspot met deze bekende voorbeelden. 
Tip: breng in een hotspot specialisten bij elkaar om kruisbestuiving te versnellen.  
 
 

Overige onderwerpen 
De onderwerpen in hoofdstuk 3 (Groter dan Zuid-Holland) en hoofdstuk 4 (Leiderschap) zijn slechts 
in één break-out besproken en dan nog maar deels. Het aantal deelnemers in deze groep was te 
gering om tot conclusies te komen. Duidelijk is wel dat de diverse onderwerpen nog de nodige 
discussie oproepen.  
Bijvoorbeeld: ‘Geen betaling zonder baan’ is in principe een interessant idee, maar niet nodig of 
wenselijk voor wo en hbo. Het zou ook een extra beloning kunnen zijn. Het invoeren van één 
platform voor digitale communicatie in de industrie staat op gespannen voet met marktwerking; dat 
verdient aandacht. ‘Gericht investeren’ door de overheid biedt mogelijkheden, maar eerste vereiste 
is wel dat er meer samenwerking komt tussen bijvoorbeeld Defensie en Rijkswaterstaat en 
innovatieve bedrijven. Men moet weten wat er kan en daarvoor open staan. Bij ‘langjarige 
draagkracht voor innovatie-infrastructuur’ kwam het advies te kijken naar langjarige afschrijvingen.  
Gevraagd naar wat er nog ontbreekt in de ActieAgenda kwamen er twee suggesties: 

- Actiever gebruik maken van alumni van universiteit en hogescholen 
- Meer aandacht voor financiering door start-ups, bijvoorbeeld via een deeptechfonds vanuit 

pensioenfondsen. Zorg dat we radicaal vernieuwende technologie in eigen land houden! 


